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Hovedbestyrelsesmøde i Diabetesforeningen 
Fredag 20. maj 2022, kl. 16.00-20.00  
Sted: Odeon, Odeons Kvarter 1, 5000 Odense C 
________________________________________________________________________________________ 
 
Hovedbestyrelsen:  
Jørgen Andersen, Thomas Elgaard Larsen, John Arne Sørensen, Henning Thygesen, Malene Rasmussen, 
Amanda Pihl, Astrid Most, David Rasmussen og Per Jensen. 
 
Afbud:  
Sophie Hindkjær. 
 
Sekretariatet: 
Claus Richter, Ane Eggert Jackson, Bo Bachmann, Eva Tingkær, Sebastian Erbo Hoffmann, Tina Langerskov 
Buchhave og Gitte Lippert (referent). 
 
________________________________________________________________________________________ 
 

1. Godkendelse af dagsorden  
________________________________________________________________________________________ 

Med afsæt i Hovedbestyrelsens årshjul og seneste HB-møde var der udarbejdet dagsorden. 
 
Formanden gjorde opmærksom på, at der under punktet ”Meddelelser” var en præsentation af 
opsporingskampagnen til godkendelse og en drøftelse af sundhedsreformen.  
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen godkendte dagsordenen. 
 
________________________________________________________________________________________ 

2. Opfølgning på Formandskabsmøde  
________________________________________________________________________________________ 

Der havde været møde i Formandskabet 2. maj 2022.  
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog referatet til efterretning. 
 
Bilag: 
Referat af Formandskabsmøde 2. maj 2022. 
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________________________________________________________________________________________ 
 

3. Økonomi – status  

________________________________________________________________________________________ 

Mundtlig afrapportering på 1. kvartal 2022 v/ Bo Bachmann. 
 
Sammenfatning: 
Samlet set viser 1. kvartal 2022 et ordinært resultat som afviger positivt til budget med DKK 4,7 mio., og et 
samlet resultat som afviger negativt til budget med DKK 6,6 mio.  
 
Det ordinære resultat er på indtægtssiden primært påvirket af ekstraordinært stort udbytte på værdipapirer, 
samt mindreindtægt på medlemskontingent og arvemidler. På omkostningssiden er det primært 
periodiseringer, der påvirker resultatet positivt.     
 
I budgettet er der ikke estimeret med kurstab/gevinst på investeringer. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog status til efterretning. 
 
Bilag: 
Kvartalsafrapportering 1. kvartal 2022. 
 
________________________________________________________________________________________ 

4. Forretningsorden – beslutning  
________________________________________________________________________________________ 

Der var udarbejdet forslag til opdateret forretningsorden med input fra advokat Peter Lambert. 
Anbefalingerne for god selskabsledelse var indarbejdet, hvor det var relevant. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen drøftede og godkendte forslag til opdateret forretningsorden med få justeringer. 
Opdateret version udsendes sammen med referatet. 
Sekretariatet ser på interne etiske retningslinjer til drøftelse på et kommende HB-møde. 
 
________________________________________________________________________________________ 

 

5. Medlemskab af IDF – beslutning  

________________________________________________________________________________________ 

Formand og direktør gav en mundtlig orientering fra deres møde med IDF Global’s President Andrew 
Boulton og Director of Operations Dominique Robert. 
 
IDF var meget interesseret i at få Diabetesforeningen som medlem igen. Det er dog usikkert, hvad vi får ud af 
et medlemskab på 75.000 kr. årligt. På mødet med IDF blev det aftalt, at Diabetesforeningen skulle mødes 
med IDF Europe vedr. de specifikke indsatser politisk i forhold til EU. Mødet med IDF Europe er endnu ikke 
fastlagt. 
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Medlemmer af IDF: 
IDF Europe: https://www.idf.org/our-network/regions-members/europe/members.html 
IDF Global: Regions and members (idf.org) 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen fulgte indstillingen og afventer mødet med IDF Europe, inden der træffes endelig 
beslutning om medlemskab af IDF.  
 
________________________________________________________________________________________ 

6. Udvikling af foreningen – drøftelse  
________________________________________________________________________________________ 

A: Frivilligundersøgelse 
 
Frivilligundersøgelse – status på foreningen 
Sekretariatet gennemførte i april en større undersøgelse blandt foreningens registrerede frivillige. 
Undersøgelsen har stillet skarpt på tilfredsheden blandt frivillige, hvad der motiverer og driver dem og 
spørgsmål til foreningens eksisterende værktøjer. Undersøgelsen blev sendt til 684 personer, og 208 
personer har svaret på spørgeskemaet.  
 
Undersøgelsens resultater blev præsenteret på HB-mødet, og på Delegeretmøde præsenteres resultaterne 
af Ingerfair på Delegeretmødet. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
--- 0 --- 
 
B: Politisk struktur   
Hovedbestyrelsen ønskede som opfølgning på deres sidste møde en sag om, hvordan vores 
foreningsstruktur kan matche de kommende ændringer på sundhedsområdet med de nye sundhedsklynger. 
 
I bilag A er en baggrundsbeskrivelse om de nye sundhedsklynger, som forventes at træde i kraft pr. 1. juli 
2022, og hvordan de tænkes organiseret.  
 
I bilag B er udarbejdet et visuelt forslag til, hvordan vi som forening kan matche de kommende 
sundhedsklynger. Den første model side 1 beskriver, hvordan vi er organiseret i dag, en model som er brugt i 
undervisning af vores frivillige på kurser i politisk samarbejde, afviklet årligt siden 2016.  
På side 2 er beskrevet, hvordan vi kan matche den fremtidige struktur på sundhedsområdet med vores 
nuværende foreningsstruktur.   
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen bakkede op om forslag til midlertidig model. De drøftede rekrutteringsudfordringen og 
bidrog med relevante input, der tages med i det videre analysearbejde af, hvordan vi bedst udvikler 
foreningen i fremtiden. 
Der udarbejdes et diskussionsoplæg til seminaret. 
 
Bilag:   
A: Om sundhedsklynger, brugerinddragelse Steno Centre mv. 

https://www.idf.org/our-network/regions-members/europe/members.html
https://www.idf.org/our-network/regions-members.html?view=generalsettings
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B: Forslag til politisk struktur. 
 

________________________________________________________________________________________ 

7. Kommende møder – drøftelse  
________________________________________________________________________________________ 

A: Delegeretmøde 2022 – drøftelse 
Jørgen gav en kort gennemgang af morgendagens program og Hovedbestyrelsens beretning. 
 
Der var en kort drøftelse af mulige emner, der eventuelt bringes op på mødet fra deltagerne. 
Præsentationen opdateres med seneste nyt på sundhedsreformen. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen gennemgik programmet og godkendte HB-beretningen. 

 
Bilag: 
A: Foreløbig præsentation. 
B: Q & A’s. 
 
--- 0 --- 
 
B: Nordic Forum – udpegning af deltagere 
Nordic Forum er et tilbagevendende samarbejde mellem diabetesforeningerne i de nordiske lande, hvor 
Diabetesforeningen er værter denne gang. Mødet foregår på engelsk. 
Nordic Forum 2022 afholdes på Scandic CPH Strandpark fra torsdag d. 18. til lørdag d. 20. august 2022. 
Programmet er udarbejdet og godkendt af de andre nordiske foreninger. 
 
Hovedbestyrelsen deltager med tre medlemmer inkl. formanden. Derudover deltager tre af vores unge 
medlemmer samt to fra sekretariatet; Claus Richter og Julia Pihl Madsen.  
De unge rekrutteres via ungegrupperne, hvor de er blevet bedt om at sende en motiveret ansøgning ind, hvis 
de ønsker at deltage.  
 
Der er senest afholdt planlægningsmøde i Nordic Leadership Forum d. 2. maj digitalt med deltagelse af 
formand og direktør. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen udpegede følgende deltagere udover formanden til deltagelse i Nordic Forum til august: 
 

• Thomas Elgaard Larsen 

• Malene Rasmussen 

• Amanda Pihl deltager som ungerepræsentant 
 
Bilag: 
C: Program til Nordic Forum 2022. 
 
--- 0 --- 
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C: Landsdelsmøder 2022  
Efter forårets regionale møder har det sidste regionsudvalg netop konstitueret sig, og planlægningen af 
efterårets landsdelsmøder er begyndt. Landsdelsmøderne afholdes den 29. oktober (Vest) og 30. oktober i 
Øst. Regionsudvalgene har endnu ikke haft mulighed for at mødes og drøfte deres input til programmet, 
men er indkaldt til et online møde. 
På HB-møde den 23. november 2021 blev der besluttet at ændre det fælles HB/RU/sekretariats-møde, som 
tidligere har ligget i november. I stedet mødes Regionsudvalgene og de repræsenterede HB-medlemmer til 
fælles dialog i slutningen af landsdelsmøderne. 
 
Foreløbige programpunkter til landsdelsmøder: 

• Velkomst, sang og kort præsentationsrunde v/ Regionsudvalgene  

• Orientering fra Hovedbestyrelse og sekretariat med fokus på Diabetesforeningens kernefortælling 

• Status på Strategi 2022-2025 

• Orientering v/ Regionsudvalgene 

• Workshop: Programpunkt planlægges i fællesskab med Regionsudvalgene 
- Den store generationsudfordring 

• Fælles dialog mellem Regionsudvalgene og Hovedbestyrelsen 
 
Bemærkninger fra formøde med regionsudvalgene: 

• RU ønsker en orientering fra HB/Sekretariatet, hvor der ses fremad.  

• RU ønsker input fra HB ift. deres rolle og forventninger til opgaveløsning. 

• Der skal være god tid til pauser og drøftelser. 

• Der var ikke opbakning til fælles dialogmøde mellem RU og HB på landsdelsmøderne. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen drøftede forslag til program for efterårets landsdelsmøder og regionsudvalgenes 
kommentarer.  
Det blev besluttet at invitere RU-formændene med til et kommende HB-møde, hvor der kan være god dialog 
og drøftes fremtid. Sekretariatet følger op med RU-formændene ift. fællesmøde med HB d. 28. september, 
og deres ønsker til dagsorden. 
 
Bilag: 
Ingen. 
 
-- 0 – 
 
D: HB-seminar 2022 – drøftelse  
Der afholdes HB-seminar i dagene 18.-19. november i forlængelse af HB-møde. 
Vi mødes kl. 12.00 til en fælles frokost. Herefter er der HB-møde og seminar. Vi slutter lørdag ca. kl. 15.30. 
Sekretariatet finder et logistisk godt sted. 
 
Der er foreløbigt noteret følgende ønsker til program: 

• Kendskab til hinandens kompetencer i HB 

• Evaluering af HB 

• Status på implementering af strategi 2022-2025 

• Fremtidig struktur/generationsudfordring  
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• Økonomi (strategiske nøgletal m.m.) 

• Medlemmer 

• Forskning 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen drøftede programindhold til HB-seminaret og bidrog med relevante input.  
Sekretariatet sørger for relevant forberedelse af punktet om kompetencer i HB samt evaluering. 
Der arbejdes videre med oplæg til fremtidig struktur. 
Der præsenteres et programudkast på HB-mødet 28. september 2022. 
 
Bilag: 
Ingen. 
 
________________________________________________________________________________________ 

8. Meddelelser – orientering 
________________________________________________________________________________________ 

Sundhedsreformen 
Mundtlig status på mødet om sundhedsaftalen, der blev indgået samme dag. 
 
Der er blevet lyttet til Diabetesforeningens anbefalinger, og diabetes er den sygdom, som er mest 
repræsenteret i reformen. Aftalen er med til at danne vejen frem mod et kvalitetsløft og et opgør mod 
postnummerlotteriet. 
 
Blandt andet kan nævnes: 

• Kvalitetsstandarder for borgere med (patientuddannelse, kost, motion) 

• Patientansvarlig person (sundhedsperson) 

• Samarbejde – udveksling af data (shared care) 
 
Herudover kan nævnes styrkelse af data, ny teknologi og uddannelse af flere praktiserende læger. 
 
Der er endnu ikke taget stilling til den nye struktur med sundhedsklynger og nærhospitaler. 
Der er afsat 6,5 mia. kr. (4 mia. til mursten og resten på kvalitetsområder og teknologi). 
SF har fået ½ mia. ind i reformen til teknologi, hvor vi forsøger at få en del af dem til sensorbaserede 
glukosemålere. 
 
Stor ros til sekretariatet for deres ihærdige arbejde med kontakt til Christiansborg. Det tegner godt for det 
fremtidige politiske arbejde med vores øget synlighed. Vores linje med at komme med forslag og være 
konstruktive i stedet for at være kritisk bliver positivt modtaget. 
 
Fokus på forebyggelse med Diabetesforeningens nye strategi  
Diabetesforeningen har som optakt til forhandlinger om sundhedsreform udarbejdet et indspil til bedre 
forebyggelse. Hovedfokus i foreningen op til sundhedsreformen har dog primært været på bedre behandling 
af diabetes med de to indspil om T2 og T1, som Hovedbestyrelsen har været præsenteret for tidligere. 

I forhold til forebyggelse er Diabetesforeningens vigtigste budskaber følgende:  

• Mere idræt/bevægelse på skoleskemaet  

• Indførsel af sunde madordninger i folkeskolen 
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• Mere motion til voksne 

• Fang diabetes før det er for sent - (uddybet i bilag 8A) 
 

Det samlede indspil forventes lanceret i forbindelse med event i efteråret. 
 
Med den nationale sundhedsprofils dystre tal for udviklingen i overvægt, er en holdning til overvægt 
uundgåelig. Diabetesforeningen forventer at koble sig velovervejet til dette tema efter temadrøftelse i 
sekretariatet for at undgå at bidrage til stigma. 
 

• Vi taler så vidt muligt om sund vægt frem for overvægt. Men vi undgår ikke at tale ind i dagsordenen om 
overvægt  

• Vi omtaler overvægt som én blandt flere årsager til udvikling af type 2-diabetes (forebyggelse af 
overvægt kan forebygge T2 – ikke T1) 

• Undgår ordet livsstilssygdom - da begrebet er individfokuseret og bidrager til stigmatisering. Det er 
rammerne i samfundet, der er med til at skabe overvægt    

• Vi går primært aktivt ind i overvægtsdagsordenen fra en forebyggelsesvinkel. 
 

Bilag:  
A: Melding om forebyggelse 
B: Notat om Diabetesforeningens position overvægt/svær overvægt. 
 
Opsporingskampagne – status 
Vi er lykkedes med at skaffe yderligere funding til opsporingskampagnen udover de 5 mio. kr. fra 
Sygeforsikring Danmark.  
Kampagnen vil bestå af to spor (1) vores opsporingsbus, som kører ud i landet og besøger 20 byer og (2) en 
større kampagne i en række medier, som skal få danskere i målgruppen til at teste deres risiko for diabetes.  
 
Opsporingsbussens første stop er Folkemødet på Bornholm, hvorefter turen går til Maribo, Herning, Slagelse, 
Sønderborg, Svendborg, Hjørring, Horsens, Randers, Holbæk, Odense, Tønder, Aarhus, Vejle, Esbjerg, 
Roskilde, Aalborg, Thisted, Kolding og København. Den endelige tourplan er fortsat under udvikling, så 
destinationerne er med forbehold for ændringer. 
 
Med bussen følger sygeplejerske, diætist og motionskonsulent, og på standen bliver der rig mulighed for at 
dyste i forskellige discipliner, teste viden om diabetes, gennemføre risikotest og få målt langtidsblodsukker.  
 
Sammen med Hjaltelin Stahl er vi i proces med at udvikle den kampagne, som skal udfolde sig på tværs af 
medier fra starten af september og motivere målgruppen til at gennemføre risikotesten på diabetes.dk. Et 
væsentligt element i kampagnen bliver desuden at bidrage til at nedbryde stigma og fordomme om diabetes. 
 
Præsentation af de to spor i kampagnen: Sundhedsbussen og oplysningskampagne. Kampagnen forventes 
lanceret ultimo august. Foreningens frivillige opfordres til at komme i gang med opsporingsaktiviteter i deres 
lokalområde og støtte op om sundhedsbussen, når den er i nærområdet. 
Der udarbejdes relevant materiale til foreningens frivillige – både trykt og digitalt. 
Hovedbestyrelsen gav deres fulde opbakning til kampagnesporene. 

 
Digital annoncering 
Fra 1. juni åbner vi op for salg af annoncer i Diabetesforeningens digitale nyhedsbreve. Der er en generel 
tendens til, at annoncører ønsker at flytte deres annoncebudget fra print til digitale medier. Endvidere er der 
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flere annoncører, som ønsker bedre dokumentation for sete annoncer og mulighed for at linke direkte til 
annoncørens hjemmeside.  
Annoncerne vil følge de samme godkendelseskriterier, som gør sig gældende for annoncører i 
medlemsbladet.  
 
Status på lokalforeninger 
Bilag C: Status pr. 9. maj. 
 
”Den store Generationsudfordring” – udvikling af foreningen 
Frivilligheden og engagementet i foreningslivet står over for store udfordringer i fremtiden – frivilligheden 
ændrer sig, og det samme gør populationen. De nuværende generationer, som typisk sidder i lokalafdelinger 
i frivillige organisationer, er +57 år. De tilhører store generationer, og den kommende generation er kun 
halvt så stor. Der kommer til at mangle hænder. Derudover ønsker nye generationer ikke ‘tage over’, de vil 
selv finde på eller organiseres anderledes. For Diabetesforeningen betyder det, at vi er nødt til at kigge 
fremad og reflektere over, hvordan vi organiserer os i fremtiden. 
 

Projektsamarbejde om organisationsudvikling 
Diabetesforeningen har takket ja til at deltage i et projekt med titlen ”Den store Generationsudfordring”, 
under forudsætning af at projektet finansieres eksternt. Tre organisationer inden for sundhedsområdet har 
sammen med Diabetesforeningen indvilget i at deltage i et flerårigt projekt om udvikling af fremtidens 
frivillige organisationer. Diabetesforeningen indgår i projektet sammen med Høreforeningen, 
Nyreforeningen og Bedre Psykiatri. Danske Handicaporganisationer og ISOBRO har nikket til at blive en del af 
projektets følgegruppe.  
 
Formålet med projektet 
Projektet kommer til at stille skarpt på fremtidens foreningsliv. Mange foreninger oplever ligesom 
Diabetesforeningen udfordringer med at rekruttere, motivere og drive lokale bestyrelser, og vi kan se, at 
kommende frivillige ønsker at organisere sig på måder, hvorpå det giver mening for netop dem. Og dette er 
oftest ikke i længerevarende bestyrelsessammenhænge. I projektet kommer vi til at se på foreningens 
nuværende organisering og går undersøgende til værks ift. at udvikle nye frivillige koncepter. Projektets 
formål er ikke at afvikle lokalforeninger, men at afprøve nye former for frivillighed og engagement, som vi 
ved, at kommende generationer i højere grad ønsker at engagere sig i.  
 
Tidsplan 
Projektet vil løbe fra 2022-2023 med mulighed for forlængelse til 2025 af hensyn til de erfaringer, vi gør os 
med nye former for frivilligdrevne aktiviteter.  
 
Hovedbestyrelsen vil løbende blive orienteret om projektet. 
Bilag D: Overblik over populationen og antal frivillige i forskellige generationer. 
 
Opsamling/evaluering – forårets regionsmøder 2022 
Region Midtjylland - 7. februar 
Ca. 20-25 deltagere. Ingen orientering fra sekretariat eller HB 
 
Region Nordjylland 5. marts 
Ca. 25-30 deltagere. Orientering fra Sekretariatet 
 
Region Syddanmark – 13. marts 
Ca. 50 deltagere. Orientering fra sekretariatet om partnerskab med SDCO 
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Region Hovedstaden – 26. marts 
Ca. 30 deltagere. Ingen orientering fra sekretariat eller HB 
 
Region Sjælland – 3. april 
Ca. 28 deltagere. Orientering fra sekretariatet 
 
Væsentligste pointer på tværs af regionerne 

• Mange skulle i gang igen efter corona – flere oplever, at det stadig kan være svært at rekruttere lokale 
medlemmer til arrangementer. 

• Hjemmesiden og vanskeligheden i at finde rundt på siderne blev nævnt flere steder. 

• Flere kunne ikke se relevansen i Team Walk – og undrede sig over, at der ikke var en lokal vinkel. 

• Stort fokus på hvordan RU kunne udvikle og understøtte lokalforeninger, der har det svært. 

• Steno-samarbejde var et centralt punkt på de fleste regionsmøder. 

• En generel oplevelse af at mange faktisk er godt i gang med deres gode og vanlige aktiviteter igen. 
 
Overordnet var der en virkelig stor glæde over at få lov til at samles regionsvis igen. Der var god stemning og 
en lyst til at komme i gang med det lokale arbejde igen.  
 
Sundhedspolitisk åbningsdebat  
Som led i Diabetesforeningens strategiske målsætning om at blive en synlig meningsdanner søsætter 
foreningen en årlig sundhedspolitisk konference på Christiansborg under navnet ”Sundhedspolitisk 
åbningsdebat”.  
  
Formålet med konferencen er at debattere væsentlige sundhedspolitiske temaer i den kommende 
folketingssæson, dele ny viden og give Diabetesforeningen en stærkere platform som meningsdannende og 
rammesættende sundhedspolitisk aktør på det bredere felt for kroniske sygdomme.  
  
Vært for konferencen er Diabetesforeningen, og Folketingets vært for konferencen er Martin Geertsen, 
sundhedsordfører fra Venstre.   
  
Deltagerne vil være sundhedsministeren, MF’ere fra Folketingets forskellige partier samt en bred skare af 
aktører på det sundhedspolitiske område fra KL, regionerne, og organisationer samt naturligvis mennesker 
med diabetes og andre kroniske sygdomme, som mangler en stemme i debatten.  
  
Det er tanken, at det skal være en årlig begivenhed, som finder sted første gang den 15. september kl. 
09.30-16.00 i Fællessalen på Christiansborg.  
De kommende år gerne endnu tættere på Folketingets åbning, end det har været muligt i år (stort 
kalenderpres på Folketingets lokaler pga. corona-efterslæb).  
  
Vi forventer +100 deltagere.  
 
I år vil temaet for konferencen være kroniske sygdomme – og ikke mindst presset på sundhedsvæsnet og 
vores håb er, at konferencen vil blive en årlig tradition, som kan være med til at cementere rollen som 
sundhedspolitisk meningsdanner på det bredere felt for kroniske lidelser.  
 
Det er sekretariatets ambition at præsentere et fælles politisk indspil eller manifest sammen med 
Hjerteforeningen, Gigtforeningen og Lungeforeningen på konferencen til september.  
Bilag E: Udkast til tentativt program.  
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Diabetestal.nu 
Hvert år udgives der en omfattende rapport om kvaliteten i diabetesbehandlingen fra Regionernes Kliniske 
Kvalitetsudviklings Program (RKKP). Disse rapporter er typisk tilgængelige via link hos RKKP og Sundhed.dk, 
men er ofte svært tilgængelige for lægmand.   
 
For at lette adgangen til kvalitetsdata, arbejder vi på at tilvejebringe og sammenstille information om dansk 
diabetes demografi og kvaliteten i behandlingen af diabetes i Danmark i en let tilgængelig og tidstro form, 
der kan tilgås af alle, herunder borgere med diabetes, pårørende, behandlere, embedsværk i 
sundhedsvæsenet og politikere. 
 
Alle brugere vil gratis kunne tilgå disse aggregerede data og informationer via et dashboard under 
Diabetesforeningens hjemmeside: diabetestal.nu. 
 
Dashboardet vil bl.a. give mulighed for at følge udviklingen inden for en række proces- og resultatindikatorer 
samt give mulighed for at foretage en række analyser selv i dashboardet, som det kendes fra ”knappen” i det 
svenske nationale diabetesregister (https://www.ndr.nu/#/knappen).   
 
På dashboardet, vil borgere med interesse herfor kunne få svar på spørgsmål såsom: 

• Hvor mange personer lever med diabetes (opdelt på type 1 og type 2), og hvor mange nye diagnosticeres 
hvert år? 

• Hvor mange personer lever med senkomplikationer (fordelt på forskellige typer af senkomplikationer)? 

• Hvor mange personer modtager farmakologisk behandling af forskellig karakter? 
 
Opgørelserne vil kunne fordeles på følgende:  

• Køn, alder, region, hvor længe man har levet med diabetes (diabetes varighed). 
 
Det vil ligeledes være muligt at vise tidstrends siden 2015, således at det er muligt at følge udviklingen. 

 

Med en lettere adgang til hyppigt opdaterede data er det forventningen, at alle interessenter på en let 
forståelig måde kan orientere sig om status og udvikling på diabetesområdet i Danmark, hvilket vil føre til en 
bedre mulighed for bl.a. behandlingsoptimering og at forbedre udnyttelsen af sundhedsvæsnets ressourcer. 
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Eksempler herpå: 

• Politikere kan bruge informationerne som baggrundsmateriale og inspiration til politiske diskussioner om 
prioritering af ressourcerne på sundhedsområdet. 

• Embedsværket kan bruge informationerne som baggrundsmateriale for prædiktioner af fremtidigt 
ressourceforbrug i sundhedsvæsenet inden for diabetesområdet. 

• Sundhedsprofessionelle kan få inspiration til hvilke behandlingsmål, der evt. kræver særligt fokus i deres 
region.  

• Brugere med diabetes (og deres pårørende) kan spejle deres egen situation i opgørelserne af de 
landsdækkende/regionale forhold, og få inspiration til samtaler om eget helbred med deres 
praktiserende læge eller speciallæge/diabetessygeplejerske på ambulatorium.   

Vi er indgået i samarbejde med IQVIA om at udvikle et diabetes dashboard, som beskrevet ovenfor. Arbejdet 
startede 1. april 2022 og dashboard forventes at gå live inden årets udgang.  
 
Bevægelseskonference på Christiansborg 
Tirsdag d. 23. august 2022, kl. 9-12 afholder vi også en konference i Fællessalen på Christiansborg i 
samarbejde med DIF, DGI, Dansk Skoleidræt og Børnevægt i balance. En konference Diabetesforeningen har 
taget initiativ til.  Her stiller vi toppolitikere, forskere og embedsfolk spørgsmålet om, hvordan vi får gladere 
og sundere børn og unge gennem mere bevægelse i folkeskolen, nu hvor der er risiko for at 
bevægelseskravet i folkeskolen afskaffes.  
 
Diabetesrådet 
Onsdag den 20. april afholdtes Diabetesrådsmøde. Mødet fokuserede på input fra Rådsmedlemmerne på 
arbejdet i Forskning & Viden i henhold til den nye strategi. 
 
________________________________________________________________________________________ 

9. Eventuelt  
________________________________________________________________________________________ 

Ad hoc sager. 
________________________________________________________________________________________ 

10. Næste møde  
________________________________________________________________________________________ 

Næste møde i Hovedbestyrelsen er 28. september 2022, kl. 16.00-20.00 på TEAMS. 
 
Sekretariatet ser på mulighederne for at invitere RU-formændene med til mødet med en særskilt dagsorden. 
 

________________________________________________________________________________________ 

11. Hovedbestyrelsens kvarter  
________________________________________________________________________________________ 


